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یک کارشــناس اقتصادی با اشــاره به ابزار جدید بانک مرکزی 
برای مهار و کنتــرل بازار ارز و فروش اوراق ارزی گفت: این کار 
عملا بلوکه کردن نقدینگی مردم در شــرایط کنونی است که به 

بازار ارز مراجعه نکنند.
وحید شقاقی شــهری درباره ابزار جدید بانک مرکزی برای مهار 
و کنترل بــازار ارز و فروش اوراق ارزی می گوید: بســته اجرایی 

بانــک مرکزی، راهکارهای گذرا و کوتاه مدت اســت. به عبارتی، 
حل مساله نیست و صرفا ما می توانیم به آن به عنوان ایجاد وقفه 

یا زمان نگاه کنیم.
وی می افزایــد: بانک مرکزی اعلام کرده که شــما ریال خود را 
بدهید و عملا اوراق ارزی برای سررسید سال آینده دریافت کنید 
و در آن سررســید هم به بانک مراجعه کنید و دلار خود را تحویل 

بگیرید.
او عنوان می کند: ایــن کار عملا بلوکه کردن نقدینگی مردم در 

شرایط کنونی است که به بازار ارز مراجعه نکنند.
ابن کارشــناس اقتصادی تاکید می کند: به این شکل، هم جلوی 
التهاب در بازار ارز گرفته می شــود و هــم این که نقدینگی عملا 

جمع می شود.

ابزار جدید بانک مرکزی برای بلوکه کردن پول مردم
 ترمز قیمت دلار کشیده می شود؟

اقتصادی

گزارش اختصاصی

   شهرام احمدی 
هدف از ایجاد و توســعه مناطــق آزاد؛ افزایش و 
جذبسرمایه گذاری  اشتغال،  ایجاد  توسعه صادرات، 
داخلــی وخارجــی و انتقال تکنولــوژی، افزایش 
درآمدهــای عمومــی، افزایش توریســم، ارتقای 
جایگاه اقتصادی کشــور و بهره منــدی از اقتصاد 
رقابتی اســت. بازرگانی خارجی، افزایش صادرات 
و در نتیجــه تحصیل ارز یکــی از ابزارهای مهم 
توسعه اقتصادی در کشــورهای مختلف دنیاست، 
و توســعه پایدار اقتصادی- در قالب تنوع بخشی 
به محصولات صادراتی- از جمله ســاز و کارهای 
اساسی در توسعه سیاســی- اجتماعی و اقتصادی 

هر کشور است.
بدیهی است یکی از روش ــهای توسعه صادرات، 
تأسیس مناطق آزاد تجاری- صنعتی است. ایجاد 
ایــن مناطــق در دنیا پدیده جدیدی نیســت و به 
گذشــته  ای دور یعنی اوایل قــرن هجدهم برمی  
گردد. این گزینه مدت هاســت که در بســیاری از 
کشــورهای اروپایی، آمریکایی و آســیایی تجریه 
شده و در توسعه کشــورهای میزبان نقشه عمده  
ای داشــته اســت. به عبارت دیگــر مناطق آزاد 
تجاری- صنعتی با اتصال اقتصاد این کشــورها به 
اقتصاد جهانی، جذب سرمایه  های خارجی و بهره  
گیری از اســتعدادهای بالقوه منطقه  ای، امکانات 
رشــد اقتصادی آنها را فراهم کرده است. از نمونه 
 های بســیار موفق برخی از این مناطق، می  توان 
به نقش مناطق آزاد تجــاری- صنعتی تعدادی از 
کشورهای آسیای جنوب شرقی در توسعه صادرات 
و تحصیل ارز اشــاره کرد، برای نمونه رشد اقلام 
صادراتی ســنگاپور، کره جنوبی، مالزی، شانگ های 
و تایوان در دهه گذشــته بیشتر به افسانه شباهت 
داشــته و گفته می  شــود که صادرات سنگاپور در 
بخش لــوازم الکترونیک از 20 میلیارد دلار در ماه 

بیشتر بوده است.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس از احتمال عدم 
طرح اصــلاح قانون مناطــق آزاد در مجلس خبر 
داد و گفــت: این احتمال وجود دارد که به ســبب 
درگیری نمایندگان در خصــوص تصویب بودجه 
۱۴02 و برنامه هفتم توسعه، اصلاح قانون مناطق 

آزاد در مجلس فعلی تصویب نشود.
تغییــر و تحولات مدیریتــی و انتصاب حجت الله 
عبدالملکی، وزیر سابق کار، تعاون و رفاه اجتماعی 
به  عنوان دبیر شــورای عالی مناطق آزاد تجاری-

صنعتی و ویژه اقتصادی از جانب احسان خا ندوزی 
وزیر اقتصاد، موجب شد بار دیگر معضل گسترش 
بی ضابطه مناطق آزاد مجددا در رسانه  ها مورد نقد 

و گفت وگو قرار بگیرد.
بررســی ها نشــان می دهد فــارغ از تلاش های 
صورت گرفته مبنی بر مقابله با شرکت های صوری 
و فرار مالیاتی در ایــن مناطق، اما هنوز هم نقاط 
ضعف قابل توجهی در کارنامه عملکرد این مناطق 
وجود دارد؛ البته عدم ایجاد تحول اساســی در این 
مناطق بدون اصلاح قوانین مربوطه امکان پذیر به 
نظر نمی رســد؛ اقدامی که طی سالیان گذشته از 
سوی نمایندگان مجلس در دســت پیگیری قرار 

دارد اما تاکنون نتیجه ای در بر نداشته است.
در همین رابطه احســان خاندوزی، وزیر اقتصاد 
در جلسه معارفه دبیر جدید شورایعالی مناطق آزاد 

تجــاری - صنعتی و ویژه اقتصادی کشــور گفته 
بود: »خود ما هم در گذشــته، ایراداتی به دبیرخانه 
مناطــق آزاد به لحــاظ عدم شــفافیت اطلاعات 
تجاری داشــتیم و اینکه، این »ظرفیت بزرگ« به 
جای کمک به تولید و صادرات، تبدیل به پایگاهی 
برای واردات و قاچاق به داخل کشــور شده است 
که این همان ایــرادی بود که مقام معظم رهبری 
نیز به این موضوع داشــتند و از آن ابراز نارضایتی 

می کردند.«
وی در جلسه معارفه ضمن اشاره به این موضوع 
که مطالبه نخســت وزارت اقتصــاد از حجت الله 
عبدالملکی، تدوین لایحه اصــلاح قانون مناطق 
آزاد است، بیان کرده بود: »البته کارهایی پیشتر در 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی انجام 
گرفته که شاید بتوان از مواد آماده آن استفاده کرد 
اما ترجیح من این اســت که خود دولت لایحه ای 

در این خصوص به مجلس تقدیم کند.«
وزارت اقتصاد در مسیر احیای مناطق 

آزاد
مناطــق آزاد به طور معمول بــا اهدافی از جمله 
جذب ســرمایه گذاری خارجــی، تولید و صادرات 
کالا و خدمــات و در نتیجــه توســعه منطقه ای، 
افزایش درآمدهای کشــور یا افزایش اشتغال برای 
کشــور ایجاد شده است و بدون تحقق این اهداف 

نمی توان منطقه آزاد را موفق دانست.
عملکرد مناطق آزاد ایران در ســال های گذشته 
از تحقــق این اهداف حکایت نــدارد؛ آمارها بین 
ســال های ۱۳۹2 تا ۱۳۹۸ نشــان می دهد سهم 
این مناطق )با لحاظ صادرات خدمات( از صادرات 
غیرنفتی کشــور نزدیک به یــک درصد، از میزان 
تولید حدود یک درصد، از تعداد واحدهای تولیدی 
فعال کمتر از ســه درصد، از جذب سرمایه گذاری 
مستقیم خارجی حدود ۱0 درصد و از اشتغال زایی 

کل کشور حدود چهار درصد است.
میــزان واردات کالا از طریــق مناطــق آزاد نیز 
نزدیک بــه 2 برابر صــادرات کالا از این مناطق 
به خارج از کشــور است. در واقع این آمارها نشان 
می دهد نگاه تحولــی به مناطق آزاد یک ضرورت 
بوده است، زیرا آخرین میخ ها زمانی زده می شد که 
بــا بی اعتنایی به این آمارها، از کنار تحقق اهداف 
مناطق آزاد عبور و فقط برای گســترش کمُی آن 

برنامه ریزی می شد.
این شرایط در حالی است که بند ۱۱ سیاست های 
کلی اقتصاد مقاومتی بــه صراحت انتقال فناوری 
های پیشــرفته، گسترش و تسهیل تولید، صادرات 
کالا و خدمــات و تأمین نیازهای ضروری و منابع 
مالــی از خارج را هدفی برای توســعه حوزه عمل 
مناطق آزاد و ویژه ی اقتصادی کشــور تعیین کرده 

بود.
اعطــای غیرهدفمنــد معافیت هــا و امتیــازات، 
وابســتگی منابع درآمدی مناطق آزاد به واردات و 
نبود زیرســاخت های متناســب با اهداف مولد از 
جمله مشکلاتی بود که موجب شده بود تا مناطق 

آزاد به اهداف توسعه ای خود نرسد.
حــالا اما وزیــر اقتصاد بر تقویــت جذابیت های 
قانونــی و مقرراتی مناطق بــرای تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان به ویژه تســهیل کامل کسب و کار 
و برخورداری از معافیــت مالیاتی و گمرکی تاکید 

دارد و این موضوع را در حکم انتصاب »حجت الله 
عبدالملکی« به عنوان دبیر شــورای عالی مناطق 
آزادی تجاری صنعتی و ویژه اقتصادی مورد تاکید 
قرار داده که با ادعای آن روزنامه درباره درخواست 
وزیر برای حذف معافیت ها ســنخیتی ندارد و البته 
موضوع مهم هدفمند شدن این معافیت ها است به 

رونق فعالیت های مولد کمک کند.
تمرکز بر کیفیت )نه گســترش کمّی( مناطق آزاد 
با هدف تحقق بند )۱۱( سیاست های کلی اقتصاد 
مقاومتی، به ویــژه در خصوص مناطق آزاد جدید، 
رصد دقیق عملکرد مناطق در گســترش صادرات 
و افزایش پیوند اقتصادی با کشــورهای همسایه و 
ترغیب ســرمایه گذاری خارجی و مشترک، اصلاح 
نظام درآمدی سازمان های مناطق با هدف کاهش 
تمایل به واردات و واگذاری اراضی از دیگر مواردی 
است که وزیر امور اقتصادی و دارایی بر آن تاکید 
داشته و مغایر با استدلال هایی است که آن روزنامه 
بر مبنای آن نتیجه گرفته که کار مناطق آزاد تمام 

است.
مناطق جدید آزاد را به سرعت عملیاتی 

می کنیم
مشاور رئیس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد 
تجاری ـ صنعتی و ویــژه اقتصادی گفت: ممکن 
اســت با ایجاد منطقه آزاد جدید مخالف باشیم، اما 
وقتــی قانون گذار مصوب کرده اســت، همه ملزم 
به تمکین از قانون هســتیم. با همکاری و تعامل، 
مناطق آزاد جدید را به ســرعت عملیاتی خواهیم 

کرد.
حجــت الله عبدالملکی، در نشســت بــا فعالان 
فرهنگی منطقــه آزاد اروند که در مســجد جامع 
خرمشهر برگزار شــد، خطاب به فعالان فرهنگی 
اقتصاد  منطقه، ضمن تشریح سیاســت های کلی 
مقاومتی که از سوی مقام معظم رهبری )مدظله( 
در سال ۹2 تبیین شده است، افزود: الگوی اقتصاد 
ما، اقتصاد مقاومتی ست که دارای دو رکن اساسی 
فرهنــگ جهادی و تقویت تولید ملی می شــود و 
این دو قطب، مســتلزم برنامه ریــزی فرهنگی و 

اقتصادی است.
عبدالملکی، انتقال فناوری های پیشرفته، گسترش 
و تســهیل تولید، صــادرات کالا و خدمات، تامین 
نیازهای ضروری و منابع مالی از خارج و مهمترین 
آن رفاه مناسب ســاکنان را از جمله سیاست های 
کلی اقتصادی مقاومتی در این مناطق دانســت و 
گفت:  در مدت حضور در دبیرخانه شــورایعالی، دو 
مقوله فرهنگ و اقتصاد را در اولویت  قرار دادیم و 
بر همین اساس، در ســفر به منطقه آزاد چابهار و 
اروند، نشســت با فعالین این حوزه در دســتور کار 

قرار گرفت که هم دغدغه ها شــنیده شــود و هم 
راهکارها در راســتای بهبود عملکرد ذیل اقتصاد 

مقاومتی استماع شود.
وی در ادامه نشســت با فعالان فرهنگی منطقه 
آزاد اروند را موثر دانست و تصریح کرد: از فعالان 
فرهنگی منطقــه میخواهم که در همه موضوعات 
خود را درگیر کنند چرا که فرهنگ در بطن تمامی 
فعالیت های فردی و اجتماعی انسان است، گرچه 
مشکل اقتصاد است، اما پیشرفت اقتصاد منوط به 

اعتلای فرهنگ است.
مشــاور رئیس جمهور با تأکید بــر تلاش برای 
پیشبرد مناطق آزاد به تراز مورد نظر سیاست های 
کلی اقتصاد مقاومتی، افــزود: تقریباً همه بزرگان 
نظام، نسبت به گذشته مناطق آزاد انتقاد دارند، اما 
این نافی کارکرد این مناطق نیســت، مناطق آزاد 
ادبیاتی در اقتصاد مقاومتی دارد و معنی این منطقه 

آزاد، لیبرالیسم اقتصادی نیست.
عبدالملکی با اشاره به اظهارنظرهای گذشته خود 
در خصوص توسعه کمی مناطق آزاد، اظهار داشت:  
در چند ســال گذشــته با اینکه کمیت مناطق آزاد 
رشــد کند مخالف بودم، چرا کــه افقی که انتظار 
می رفت هنوز در این مناطق محقق نشــد، اگر ما 
توانستیم منطقه ای مثل اروند را عاری از هر گونه 
بیکاری کنیم، آنوقت می توانیم در خصوص ایجاد 

یک منطقه آزاد جدید تصمیم گیری کنیم.
وی، با تأکید بر اینکه بحث کارشناســی و اجرا و 
تمکین به قانون دو بحث متفاوت است و در مقوله 
اجــرا، فصل الخطاب قانون اســت، گفت: ممکن 
اســت ما بحث های کارشناســی در این خصوص 
داشته باشــیم و با ایجاد منطقه جدید مخالف بوده 
باشیم، اما وقتی قانون گذار مصوب کرده است که 
منطقه آزاد جدید باید ایجاد شــود، همه ما باید از 
آن تمکین کنیم و مناطق آزاد جدید را به ســرعت 
عملیاتی خواهیم کــرد اما مبتنی بر ادبیات اقتصاد 
مقاومتــی پایه های آن را صحیــح پی ریزی کنیم 
تا قطب رفاه، پیشــرفت، جذب سرمایه خارجی و 

صادرات شود.
دبیر شــورایعالی مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی و 
ویژه اقتصادی در پایان خاطرنشــان کرد: پیشرفت 
اقتصادی که به همراه خود ارتقای فرهنگی نداشته 
باشــد، مورد قبل ما نیســت و اگر در حیطه های 
مختلف رشــد اقتصادی دست یابیم اما در فرهنگ 
و مسائل اجتماعی مشمول اعتلاء نشویم، برای ما 

قابل قبول نخواهد بود.
اصلاح قانون مناطق آزاد احتمالاً به 

مجلس فعلی نرسد
مهدی طغیانی نماینده مردم اصفهان و ورزنه در 
مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با تسنیم، در 
خصوص آخرین وضعیت اصلاح قانون مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی اظهار داشــت: حدود یک سال و 
نیــم از عمر مجلس فعلی، باقی مانده اســت و در 
عین حال دو قانون بودجه و یک برنامه توسعه نیز 
باید توســط نمایندگان نهایی شود، از سوی دیگر 
طرح ها و لوایح مختلف نیز در صف رسیدگی قرار 
دارد؛ با وجود دو نوبت شــدن مجلس این امکان 
وجــود دارد کــه در مجلس فعلــی قانون اصلاح 

مناطق آزاد نهایی نشود.
طغیانی همچنین در پاســخ به این ســوال که آیا 

در  بحث اصلاح قانون مناطق آزاد، تعارض منافع 
وجود دارد، گفت: هز چند پاسخگوی این موضوع 
بایستی رئیس کمیسیون اقتصادی باشد اما کمیته 
بررســی و اصلاح قانون جدیــد مناطق آزاد تحت 
نظر یکی از اعضای کمیســیون اقتصادی بوده و 
بحث های مطرح شــده در خصوص تعارض منافع 

عضو کمیسیون و مناطق آزاد جدی نیست.
وی ادامــه داد: فــارغ از این بحــث که رئیس 
کمیســیون اقتصادی باید در خصــوص موضوع 
فوق پاسخگو باشــد، طرح پس از نهایی شدن در 
کمیســیون موردبحث قرار می گیــرد و در نتیجه 
اعضای کمیسیون بادقت اصلاح قوانین را در نظر 

خواهند گرفت.
مناطق آزاد درگیر مسائل حاشیه ای 

است تا تولید
طغیانی که درگذشــته مســئول کمیته بررســی 
اصــلاح قانون مناطق آزاد و ویــژه اقتصادی بود، 
یادآور شد: در گذشته مواردی از قبیل »حد وحدود 
مشــخص«،» ســقف معمول در تعداد«،  »عدم 
پراکندگی« و »عدم قرارگیری در بافت مسکونی« 
در کمیته مطرح شــده بــود و حتی با فرض اینکه 
مســائل فوق در کمیته فعلی مورد بررســی قرار 
نگیرد، قطعاً توســط اعضای کمیسیون مطرح و در 

اصلاحیه قانون مدنظر قرار می گیرد.
وی در انتها ضمن اشــاره به اینکه رویکرد ما در 
اصلاح قانون این است که مناطق آزاد از وضعیت 
فعلی، خارج شــود و به ســمت تولید حرکت کند، 
گفت: در حــال حاضر این مناطق دچار مســائل 
غیرمرتبط با ارتقای تولید از قبیل احداث مدرســه، 
ایجاد فضای ســبز و ... هستند و نیاز به تغییر این 
رویکــرد وجود دارد، ولی ازآنجایی که از دهه 70 تا 
به امروز اصلاحی در قانون صورت نگرفته، رویکرد 

موجود تداوم یافته است.
ماشین زایش مناطق آزاد متوقف 

می شود؟
بــا وجود اصــرار  دولت یازدهــم  و دوازدهم بر 
تأســیس مناطق جدید به عنوان حرکت به سمت 
توسعه اقتصادی، اما عملکرد این مناطق فاجعه بار 
بوده است؛ به گونه ای که آمارها نشان می دهد تراز 
تجاری مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در طول عمر 
دولت گذشــته، منفی بوده اســت. گزارش مرکز 
پژوهش های مجلس نشــان دهنده آن است که در 
طی ســال های ۹2 تا ۹۹ رشــد سالانه تجارت در 

مناطق آزاد منفی 0.۸ درصد بوده است.
ســعید محمد در اوایل مردادماه ســال جاری در 
اظهارات خود با روند افزایش مناطق آزاد در کشور 
مخالفت و صراحتــاً بیان کرده بود: »ما با افزایش 
7 منطقــه آزاد جدید در کنــار ۸ منطقه آزاد قبلی 

مخالف بودیم.«
اما با این حال در عمل شــاهد بودیم که  ســعید 
محمد  نســبت به تأســیس مناطــق آزاد جدید 
مخالفتی نداشــته و حتی به طور دائم از ســمت 
دولت اصرار بر تأســیس ایجــاد مناطق آزاد جدید 
مثل رویه غلط گذشــته ادامه دار بوده است اما امید 
می رود با تغییر مدیریتی صورت گرفته در دبیرخانه 
مناطق آزاد روند زایش بی حد و حصر این مناطق 
متوقف و بیشــتر تمرکز بر افزایش زیرســاختهای 

مناطق موجود معطوف شود.

رونمایی مجدد از »ظرفیت بزرگ«
»امتیاز« رویکرد مناطق آزاد مبتنی بر ادبیات اقتصاد مقاومتی را بررسی کرد؛

اخبار کوتاه 

   مریم فکری
مجید عشــقی دیروز در یک رفت و برگشت عجیب خبری، در 

نهایت در سازمان بورس ماندگار شد.
اعضای شــورای عالی بورس با استعفای مجید عشقی مخالفت 

کردند و وی در بورس ابقا شد.
هادی ســلیمی زاده، رییس روابط عمومی بورس اعلام کرد: با 
مخالفت اکثریت قاطع اعضای شــورای عالــی بورس، پذیرش 
استعفای دکتر عشــقی مورد قبول واقع نشــد. دکتر عشقی در 

ریاست سازمان باقی خواهد ماند.
خبر ابقای رییس ســازمان بــورس در حالی از ســوی هادی 
ســلیمی زاده اعلام شــده که خبرگزاری دولت صبــح امروز از 
اســتعفای رییس ســازمان بورس و موافقت قطعی وزیر اقتصاد 
خبر داد و حتی جانشــین مجید عشــقی در ســازمان بورس را 
معرفی کرد. براساس اعلام خبرگزاری جمهوری اسلامی ایران، 
پس از اســتعفای مجید عشقی از ریاست سازمان بورس، محمد 

رضوانی فر به عنوان رییس جدید این سازمان انتخاب شد.
این اولین بار نیســت که خبرگزاری ایرنا در انتشــار یک خبر 
تعجیل می کند. پیش از این، مشابه این داستان را در هنگام رای 
اعتماد محمدهادی زاهدی وفا در ۱2 مهرماه امسال شاهد بودیم .
در آن زمان در شرایطی که خبرگزاری ایرنا از انتخاب زاهدی وفا 
به عنوان وزیر پیشــنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد، 
خانه ملت اعلام کرد که نمایندگان به زاهدی وفا اعتماد نکردند.

چرا عشقی تصمیم با استعفا گرفت؟
به نظر می رســد شرایط بحرانی بورس و ریزش های پی در پی 
بازار سهام، باعث تصمیم رییس سازمان بورس شده باشد. حتی 
در گزارش هایی که منتشر شد، اعلام شد برخی از موارد از جمله 
مخالفت با برخی پیشنهادهای سازمان بورس برای گنجاندن در 
لایحه بودجه سال آینده مبنی بر حمایت از بازار، از جمله دلایل 

استعفای عشقی است.
اما بحران بورس و ریزش شدید بازار که به اعتراض اهالی بازار 
سرمایه تبدیل شده در حالی است که در اوایل آبان ماه ده فرمان 

برای نجات بورس ابلاغ شــد؛ بسته ای که در بازه تقریبا یک ماه 
گذشته نتوانست نقش حمایتی برای بهبود شرایط بازار سرمایه و 

تغییر روند ریزشی آن داشته باشد.
در بســته ده بندی حمایت فوری از بازار ســرمایه مصوباتی از 
جمله بیمه شــدن اصل و ســود ســهام مردم در یک سال آینده 
تا واریزشــدن منابع جهت حمایت از سهام شرکت های تولیدی 

بزرگ کشور دیده می شد.
عبور سرد سهامداران از کنار بسته های حمایتی

فعالان بازار ســرمایه معتقدند هیچ یــک از برنامه های حمایتی 
دولت عنوان شــده، تاکنون نتوانسته بازار را به مسیری متعادل و 
مثبت هدایت کند و معامله گران بازار شیشه ای را سر ذوق بیاورد. 

پیش از این بســته دیگری تحت عنوان ۱0 فرمان رییســی در 
زمستان سال گذشته منتتشر شد.

در واقــع تصویــب و ابلاغ ۱0 بند حمایتی از بازار ســرمایه در 
بهمن ماه ۱۴00 نخســتین اقدام عملی دولت در حمایت از بازار 
بورس بود که به آن ها نیز جامعه عمل پوشــانده نشد. این گونه، 
تاکنون ســهامداران با سردی از کنار بســته های حمایتی دولت 

عبور کرده اند.
بسیاری از کارشناسان معتقدند نه تنها بحران بازار سهام برطرف 
نشــده، بلکه تعمیق بحران خطرات بزرگــی را پیش روی بازار 
ســرمایه و اقتصاد ایران قرار داده است. در واقع به نظر می رسد 
درگیری نزدیک به 50 میلیون نفر با بازار سرمایه و توزیع سهام 

عدالت و ســپس گرفتار شــدن بورس در وضعیتــی بحرانی که 
موجبات آب رفتن سرمایه مردم را فراهم کرد، همگی حساسیت 

بازار سرمایه را بیش از پیش افزایش داده است.
این در شرایطی است که اواسط شهریورماه امسال، رییس جمهور 
از اهتمام جدی دولت برای حفاظت از منافع مردم و ســهامداران 
در بازار سرمایه خبر داد و بر ضرورت شفافیت و ثبات مقررات در 
این بازار تاکید کرد. سید ابراهیم رییسی در جلسه ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت گفت: وزارت اقتصاد و سایر دستگاه های مسوول 
در حوزه بازار سرمایه باید به گونه ای عمل کنند که این بازار برای 

فعالان آن پیش بینی پذیر و باثبات باشد.
بازار سهام در دولت رییسی چه روزهایی را سپری کرد؟

بررســی عملکرد بازار ســرمایه از نیمه مرداد سال گذشته و از 
زمانی که ابراهیم رییسی دولت سیزدهم را تحویل گرفت، نشان 
می دهد که روند بازار هنوز نتوانســته ســهامداران را امیدوار به 

آینده بورس کند.
گزارش هــا حکایت از آن دارد در حالی که در نیمه مرداد ۱۴00 
شــاخص کل بورس روی رقم یــک میلیون و ۴07 هزار و 75۸ 
واحد ایســتاده بود، حالا این عدد پس از گذشت بیش از ۱5 ماه، 
تقریبــا در همان عدد و حدود یک میلیــون و ۴0۹ هزار و ۱7۴ 

واحد است.
در طول این 5 فصل کاری دولت سیزدهم، شاخص بورس فراز 
و فرودهای بســیاری داشته اســت. در این مدت با وجود این که 
در تاریخ ۶ شــهریورماه ۱۴00 شاخص کل بورس به حدود یک 
میلیون و 575 هزار و 7۶۱ واحد رسیده بود، اما از آن زمان روند 
نزولی را طی کرده، تا این که پنجم بهمن ماه سال گذشته به عدد 

یک میلیون و 207 هزار و ۹2۶ واحد ریزش کرد.
از آن پس، روند بازار صعودی شد، به طوری که 27 اردیبهشت ماه شاخص 
کل بورس به عدد یک میلیون و ۶0۶ هزار و 2۶ واحد رســید. اما شاخص 
نتوانســت بالاتر از این قله را به خود ببیند و به این ترتیب، دوباره در مسیر 
ریزشــی قرار گرفت. شاخص کل بورس در حال حاضر یک میلیون و ۴0۹ 

هزار و ۱7۴ هزار واحد است.

اظهارات ضد و نقیض درباره بنزین؛

بنزین پتروشیمی در راه است؟
   زهرا علی اکبری

هر چند رییس ســازمان برنامه و بودجه صراحتا اعلام 
کرده است که دولت در سال جاری و سال آینده قصدی 
بــرای افزایش قیمت بنزین نــدارد، اما پرونده بنزین در 

فضای اقتصادی و سیاسی ایران باز مانده است. 
بنزین، این سیاســی ترین کالا در سبد هزینه ای ایران 
بار دیگر خبرســاز شده اســت. هر چند در فروردین ماه 
وزیر نفت اعــلام کرده بود که مصــرف و تولید بنزین 
ســر به سر شده است اما در ششمین روز از شهریور ماه، 
جواد اوجی صراحتا با اشاره به فعال بودن ۴۴00 جایگاه 
سوخت رســانی در کشــور اعلام کرد: مصرف بنزین با 
کنترل کرونا و افزایش مسافرت ها از تولید پیشی گرفت.

تابســتان امسال در حالی که هنوز موج تورمی ناشی از 
حذف ارز ۴200 تومانی در اقتصاد ایران تخلیه نشــده و 
تورم های بالای چهل درصد اقتصاد را نشانه گرفته بود، 
گزینه افزایــش قیمت بنزین نیز مطرح گردید. برخی به 
اســتناد سخنان رییس جمهوری مبنی بر اینکه بخشی از 
افزایش قیمت ها را برای سال آینده گذاشتیم، بالا رفتن 

قیمت بنزین را در سال آینده محتمل می دانستند.
این در حالی است که رییس سازمان برنامه، پس از بالا 
گرفتن حرف و حدیث ها اعلام کرد نه امسال و نه سال 

آینده، قیمت بنزین افزایش نخواهد یافت .
سه گانه ای برای بنزین

افزایش مصرف بنزین در شرایط کنونی، می تواند ایران 
را به واردکننده بنزین تبدیل کند. این در حالی است که 
بسیاری معتقدند واردات بنزین در شرایط کنونی فشاری 
مضاعف بر منابع ارزی ایران ایجاد خواهد کرد. از سوی 
دیگر برخــی نیز بر این عقیده اند کــه دولت قصد دارد 
قیمت بنزین را افزایش دهد. در چنین شرایطی بسیاری 
از کارشناسان هشدار داده اند رشد قیمت بنزین می تواند 

فشار مضاعفی در اقتصاد تورم زده بر ایران وارد کند.
اظهارات مقامات دولتی نیز نشــان می دهد این گزینه 
از دســتور کار خارج اســت. این چنین است که گزینه 
ســوم یعنی تولید بنزین در پتروشــیمی ها قوت گرفته 
اســت و حالا اظهارات ضد و نقیــض در این خصوص 
به گوش می رسد. شــهریور ماه بود که وزیر نفت اعلام 
کرد برنامه ای برای تولید بنزین پتروشــیمی وجود ندارد 
اما با این حال در مهرماه، رییس ســازمان استاندارد که 
معاون رییس جمهوری اســت، تاکید کرده: تولید بنزین 
در واحدهای پتروشــیمی را تایید می کنم اما بر کیفیت 
و اســتاندارد این سوخت نظارت می کنیم. حالا معصومه 
ابتکار، رییس اسبق سازمان محیط زیست نیز در توییتی 
اعلام کرده اســت: »باز هوا سرد شــد و آلودگی هوای 
کلانشهرها افزایش یافت، گرچه تابستان خوبی هم نبود. 
گزارش ها حاکی از کاهش تعداد روزهای ســالم، توقف 
نوســازی خودروهای فرسوده، کم توجهی به معاینه فنی 
و محورهای دیگر برنامه کاهش آلودگی هواست و خبر 
بازگشت »بنزین پتروشــیمی« آلوده به چرخه توزیع. با 

مردم صادق باشید«.
همچنان خبرگزاری های همسو با دولت پرونده حمایت 
از بنزین پتروشیمی را در دستور کار قرار داده اند در حالی 
کــه پیش از این تجربه اســتفاده از این بنزین در ایران 
وجود داشــت و بســیاری این نوع بنزین را عامل بروز 
ســرطان و بیماری های متعددی می دانســتند . ادعایی 
کــه هیــچ گاه رد نشــده و حتی مجری طــرح بنزین 

پتروشیمیایی نیز این را تایید می کند.
چرا بنزین پتروشیمی متولد شد؟

پیش تــر نیز بنزیــن در اواخر دوره ریاســت جمهوری 
محمود احمدی نژاد و در زمان وزارت مسعود میرکاظمی، 
مشمول تحریم شد و در نتیجه ایران برای غلبه بر کمبود 
موجود نسبت به تولید بنزین در واحدها پتروشیمی روی 

آورد.
تولید بنزیــن در پتروشــیمی ها در قالب طرحی تحت 
عنوان طرح ضربتی افزایش تولید بنزین در سال ۱۳۸۹ 
آغاز شــد و تولید بنزین در ۶ مجتمع پتروشیمی شازند 
اراک، جم، برزویه )نوری(، امیــر کبیر، واحد آروماتیک 
بندر امام و بوعلی سینا با ظرفیت روزانه ۱5 تا ۱7 میلیون 

لیتر بنزین و ۹ میلیون لیتر گازوئیل آغاز شد.
اســتاندارد بودن یا نبودن بنزین پتروشیمیایی همواره و 

هنوز محل بحث موافقان و مخالفان بوده است.
فریبرز پناهی، مجری طرح بنزین پتروشــیمیایی درباره 
کیفت بنزین تولیدی در واحدهای پتروشــیمی در سال 
۱۳۹۳ درباره ایــن طرح گفته بــود: در زمان تحریم و 
فشارهای بین المللی و کمبود بنزین در کشور طرح تولید 
بنزیــن در مجتمع های پتروشــیمی را ارائه دادم این در 
حالــی بود که قرار بود این طــرح فقط در زمان تحریم 
مورد اســتفاده قرار بگیرد به همین منظور هم به طرح 
ضربتی تولید بنزین در مجتمع های پتروشــیمی معروف 

شد.
پناهی در پاســخ به این ســئوال که آیا شما از سمی و 
سرطان زا بودن مواد پتروشیمی در محصول خروجی آگاه 
بودید؟ تاکید کرد: بنده به عنوان مبدع روش تولید بنزین 
از خطوط فرآیندی پتروشــیمی ها، از سمی و سرطان زا 
بودن مواد پتروشــیمی همچون بنزن و LBTX آگاه 
بودم و به همین دلیــل در طرح اولیه بنده به این نکات 

کاملا توجه شده بود.
وی یک ســال پس از اجرای بنزین پتروشیمی صراحتا 
گفتــه بود: رونــد اجرایی تولید بنزیــن در مجتمع های 
پتروشــیمی بدون اســتفاده از روند اصلاح و بهسازی 
بــود. طرح بنده ایــن نبود که اســتفاده کردند. در واقع 
همان چیزی که در پتروشــیمی ها تولید می شد را بدون 
هیچگونه روند اصلاحی و رساندن آن به استانداردهای 

روز تحویل پالایشگاه ها می دادند.
بیم آن می رود در ســایه ابهامات مطرح در این حوزه، 
بار دیگر بنزین های غیراســتاندارد سر از باک خودروها 
درآورند. نکته اینجاســت که سخنان ضد و نقیض وزیر 
نفت و معاون رییس جمهوری بی اعتمادی در این حوزه را 

افزایش می دهد و شفافیت موضوع راهگشاست.

۱۰ فرمان بازار سرمایه را نجات نداد؛

اتفاق عجیب؛ رفت و برگشت عشقی به سازمان بورس!


